
اي�ن روزه�ا اتفاق�ات جال�ب توجه�ي را از 
طرف اينس�تاگرام، توئيتر و برخ�ي ديگر از 
شبكه هاي اجتماعي غربي شاهد هستيم. در 
پي اغتشاشات اخير در ايران اين شبكه هاي 
اجتماعي با س�كوت خ�ود مج�وز داده اند تا 
اغتشاش�گران از آم�وزش س�اخت كوكتل  
مولوتف تا تشويق حمله به نيروهاي انتظامي 
را تبليغ كنن�د؛ رفتاري كه حت�ي آموزش و 
تشويق به آن نيز اقدام تروريستي محسوب 
می ش�ود و از نظ�ر بين الملل�ي مجازات هاي 
س�نگيني را براي عاملان، تشويق كنندگان 
و همينطور رس�انه هايي كه مجوز انتشار آنها 
را داده اند، در پي دارد. همين الزامات موجب 
شده تا اين شبكه هاي اجتماعي، سياست هاي 
خود در خصوص سانسور و حذف حساب هاي 
كاربري كه اين رفتار خشونت آميز را منتشر  
كنند، اعلام و بر اساس اين سياست ها اقدام 
هم انجام می دهند. حال در شرايطي كه حتي 
در مورد حمله به كنگره امريكا حساب كاربري 
ترامپ و بسياري از هواداران وي در توئيتر و 
فيس بوك به دليل ترويج خشونت و مخالفت 
با سياس�ت هاي اي�ن ش�بكه هاي اجتماعي 
حذف مي شوند، اين رس�انه ها در مورد رفتار 
ضد امنيتي عليه ايران با سكوت معنادار خود 
در حال دامن زدن به اغتشاش�ات هس�تند. 

واقعيت واض��ح اين اس��ت كه وقتي كش��وري 
فضاي مجازي خ��ود را در اختيار دش��من قرار 
مي دهد، نبايد توقع داش��ته باشد به نفع او اقدام 
شود، طبيعي است كشور ما نيز بايد زمين بازي 
خود را داشته باشد تا بتواند با اين گونه اقدامات 
ضد امنيت مل��ي مقابله كند، از س��وي ديگر اما 
شاهد هستيم، در مدتي كه شبكه هاي مجازي 
اينس��تاگرام و واتس آپ فيلتر شده اند و با وجود 
اينكه بسياري به سمت شبكه هاي مجازي ايراني 
روي آورده اند، اما هنوز اين شبكه ها نتوانسته اند 
رضايت مخاطبان داخلي خود را جلب كنند، حال 
اگر بتوانيم ش��بكه داخلي مطلوبي ايجاد كنيم 
احتمالاً مي توانيم اميدوار باش��يم، بتوانند جاي 
ش��بكه هاي خارجي را بگيرند و همين مس��ئله 
مي تواند موجب شود افراد دست از اين نوع رفتار 
مخرب بردارند يا اگر كسي وارد اين فضا مي شود 

راحت تر قابل تعقيب باشد. 
در زمينه واكنش حقوقي ب��ه نوع اين رفتارهاي 
ضدامنيتي در ش��بكه هاي مجازي، حميدرضا 
محم��دي وكي��ل دادگس��تري در گفت وگ��و 
با »جوان« اظه��ار كرد: چن��د روز پيش خبري 
منتشر شد مبني  بر اينكه يك گزارشگر امريكايي 
فقط بابت اينكه گفته بود دولت امريكا در فلان 
تيراندازي دست داش��ته به يك ميليارد جريمه 
محكوم ش��د. اين فرد را به خاط��ر گفتن همين 
حرف، اين مبلغ زياد جريم��ه كردند، حال بايد 
پرسيد كدام يك از س��لبريتي هاي ما كه دعوت 
به اغتش��اش كرده بودند با چني��ن محكوميتي 

روبه رو شده اند؟ 
محمدي ادامه داد: اين ف��رد در امريكا به صرف 
حرفي كه زده چنين مجازات سنگيني شده است، 
مگر نمي گويند به آزادي بيان اعتقاد دارند، خب 
اين فرد هم نظر خود را بيان كرده اس��ت؛ همين 
مس��ئله نش��ان مي دهد صرف بيان كلمات هم 
مي تواند موجب ش��ود تا در غرب افراد محكوم 
ش��وند، حال اگر اين فرد مي گف��ت عليه دولت 
امريكا اقدام كنيد، پليس را آتش بزنيد، كوكتل  
مولوتف توليد كنيد، چه مي كردند؟ اتفاقاً سوابق 
تاريخي اين رفتار هم هس��ت، خانواده اي چند 
س��ال پيش در امريكا اعلام خودمختاري كرد، 
براي خودشان پرچم طراحي كرده بودند و براي 
خودشان دولت تشكيل دادند، نظاميان امريكايي 
هم ريختند در خانه ش��ان و همه آنها را كشتند، 
همين نشان مي دهد دنيا در اين زمينه ها شوخي 

ندارد. 
اين وكيل دادگستري با يادآوري اين مسئله كه 
وقتي ايرانيان اغتشاشگر در انگليس به پليس اين 
كشور حمله كردند، خيلي قاطع با آنها برخورد 
ش��د، گفت: اين افراد جهت حف��ظ منافع ملي 
انگليس��ي ها هم عمل كرده بودند و عملًا سرباز 
انگليس��ي ها بودند، اما چون تن��دروي كردند، 
دولت اين كش��ور ورود كرد و گفت اجازه هرج  و  
مرج حتي به اين افراد نيز نمي دهيم، عكس هاي 
اين افراد را منتشر كردند، آنها را تعقيب كردند و 
وعده محاكمه دادند، در اين شرايط چطور ممكن 
است وقتي اتفاقات خيلي بدتر براي ما رخ داده 
حتي تحركي در زمينه مقابله با رسانه هاي مروج 

اين رفتار نداشته باشند؟

وي در ادامه با تأكيد براينكه وقتي دولتي اقدام 
علي��ه تماميت ملي ي��ا حكومت يك كش��ور را 
پذيرفتني دانس��ت، بايد انتظار داشته باشد كه 
اين رفتار خ��لاف قانون در دنيا تبدي��ل به الگو 
شود و به زودي دامنگير خود آنها نيز شود، خاطر 
نشان كرد: دولت هاي امريكا و اروپايي بايد انتظار 
داشته باشند كه گروه هاي خلافكار ديگري پيدا 
ش��وند كه به مردم اين كش��ورها آموزش  دهند 
چگونه با حكومت خود مبارزه مس��لحانه كنند 
و بعد اين دولت ها مجبور خواهند بود به اجراي 
قانون بازگردند، هر چند كه اكنون نيز تشويق به 
خش��ونت به ممانعت مي كنند، ولي امكان دارد 
تشويق به خشونت درباره ما، فردا روزي به خود 
اين كشورها و شركت ها نيز بازگردد، همانگونه 
كه پيش از اين داعش را ايجاد كردند و بعد داعش 
به خود آنها بازگش��ت و به منافع ملي آنها نيز به 

شدت ضربه زد. 
محمدي دليل س��كوت فعلي غربي ه��ا در برابر 
تشويق به رفتارهاي خلاف قانون اغتشاشگران 
در فضاي مجازي را تصور به مصلحت بودن اين 
رفتار براي غربي ها دانست و ادامه داد: روزي كه 
اين رفتار خلاف قانون متوجه خود آنها شود، داد 
اين دولت ها نيز بلند خواهد ش��د و آنها متضرر 
مي شوند، چون هيچ حكومتي راضي به اين نوع 
اقدامات به ضرر خود نيست و با آن مقابله سخت 

خواهد كرد. 
وي در بخش ديگري از اي��ن گفت وگو با تأكيد 
براينكه اص��ول حقوقي در دنيا وج��ود كه مورد 
پذيرش هم��ه حقوقدانان قرار دارد و براس��اس 
اين اصول كمك كردن به تروريس��م و خشونت 
در ديگر كش��ورها مورد پذيرش نيس��ت، اظهار 
كرد: براس��اس حق��وق بين الملل كش��وري كه 
چنين رفتاري انجام می ده��د مورد تعقيب قرار 
مي گيرد؛ وقتي امريكا نمي پذيرد كه ما تبليغي 
در اينستاگرام عليه امنيت اين كشور انجام دهيم، 
چگونه انتظار دارد، ما اجازه دهيم چنين چيزي 
عليه كشور ما بي پاس��خ بماند، آيا اصلًا مي توان 
تصور كرد كسي بخواهد در اينستاگرام به مردم 
امريكا آموزش دهد كه چگونه به دولت و پليس 

امريكا حمله كند؟
محمدي با تأكيد براينكه همه نظامات حقوقي 
دنيا پذيرفته اند كه دعوت به آش��وب و اغتشاش 

اقدام عليه امنيت ملي اس��ت، خاطر نشان كرد: 
در كش��ور ما نيز اين رفت��ار با عناوين��ي مانند 
افس��ادفي الارض و محاربه ناميده  مي ش��ود و با 
آن مقابله مي كنند؛ در كشور امريكا اين رفتار را 
اقدام عليه امنيت ملي مي دانند و شاهد بوده ايد 
كه اين كشور به همين بهانه نه فقط به افراد حتي 
به يك كشور ديگر نيز حمله پيش دستانه مي كند 
و مي گويد اين كشور اقدام عليه امنيت ملي من 

داشته يا مي خواهد انجام دهد. 
اين وكيل دادگستري در ادامه با تأكيد بر اينكه 
قوانين ما مملو از م��واد قانوني اس��ت كه رفتار 
اغتشاشگران را خلاف قانون مي داند، خاطر نشان 
كرد: در نظام بين الملل نيز كشورها مجازات هاي 
متنوعي را عليه فردي ك��ه اقدامات عليه امنيت 

ملي انجام مي دهد، وضع كرده اند. 
وي در خصوص دعوت كنندگان به اغتشاشات 
در فضاي مجازي يادآور ش��د: غالب اين افرادي 
كه به عنوان اغتشاشگر ش��ناخته مي شوند، اگر 
روبات نباشند، افرادي هستند كه خارج از ايران 
ساكنند و در شرايطي كه اينستاگرام و توئيتر نيز 
متأسفانه نه تنها كمكي در بستن حساب اين افراد 
نمي كنند، بلكه برعكس آن هم عمل مي كنند؛ 
مثلًا در حالي كه عكس حاج قاس��م را سانسور 
مي كنند، ولي نسبت به اين رفتار با سكوت خود 

مجوز اين رفتار را به آنها مي دهند. 
محمدي اف��زود: البته ما قانون اق��دام متقابل را 
هم داريم ك��ه از باب مس��ئوليت مدني به دليل 
اينكه اين شبكه هاي اجتماعي به ما آسيب وارد 
كرده اند، مي توانيم آنها را تحت تعقيب قرار دهيم 
و چون اين شركت ها تحت پوشش دولت امريكا 
قرار دارند، اگر اموالي از اين شركت ها يا اموالي از 
امريكا به دست آيد، مي توانيم بابت خسارتي كه 
به دليل سياست هاي اين شبكه هاي اجتماعي به 
كشور وارد شده، آنها را مصادره كنيم يا مثلًا به 
دنبال نقد كردن خسارت آن در جاهاي مختلف 

مثل برجام باشيم. 
وي با يادآوردي اين مسئله كه مسئوليت رفتار 
ش��ركت هايي مثل اينس��تاگرام ك��ه در فضاي 
مجازي اقدام عليه امنيت و ملت ايران مي كنند با 
اين شركت و كشور متبوع آن است، گفت: چون 
اين شركت فرد حقوقي است، به همين دليل بايد 
مس��ئوليت كارهاي خود را بپذيرد، يعني اگر از 
اينستاگرام اموالي كشف شد و به اموال ما ضربه 
زده باش��د مي توانيم اين اموال را توقيف كنيم؛ 
اگر رفتار اينس��تاگرام منجر به آسيب كشور ما 
شده باشد، كش��وري كه به اين شركت در حال 
كمك كردن است و اين ش��ركت در حمايت آن 
قرار دارد، بايد مسئوليت رفتار آن را بپذيرد يا بايد 
به اين شركت اخطار كند كه به اين رفتار خاتمه 
دهد يا بايد از پس هزينه هايي كه به واسطه او به 

كشور ما وارد شده برآيد. 
اين وكيل دادگس��تري در بخش ديگري از اين 
گفت وگو با ي��ادآوري تحريم رس��انه هاي ايراني 
توسط كشورهاي غربي و با اشاره به اينكه مطابق 
قانون اقدام متقابل هر كشوري كه عليه كشور ما 
اقدامي انجام دهد، متقابلاً مي توانيم عليه آن اقدام 
انجام دهيم، گفت: وقتي كه اين رس��انه ها صرفاً 
بابت انتشار اخبار توس��ط غربي ها مورد تحريم 
قرار مي گيرند، اما ش��بكه هاي مجازي غربي به 
افرادي كه در حال آموزش افراد مسلحي كه عليه 
امنيت ملي ما هستند، مجوز مي دهند، پس حتماً 
مي توانيم آنها را تحريم كنيم، مورد تعقيب قرار 

دهيم و مسئوليت آن نيز متوجه آنهاست. 
وي در پاي��ان تأكيد كرد: از نظ��ر حقوقي وقتي 
امريكايي ها ام��وال ما را توقي��ف مي كنند يا به 
اموال ما آسيب مي زنند حتماً ما مي توانيم ذيل 
قانون اقدام متقابل با آنها برخورد و اموال آنها را 

توقيف كنيم. 
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۳۰ درصد تخت هاي آسايشگاهي را 
سالمندان مجهول الهويه تشكيل مي دهند

خسارت اغتشاشات را برای اينستاگرام و توئیتر فاکتور کنید!
يك وكيل دادگستري در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد

انجم�ن  رئي�س 
س�المندان ايران    جمعیت

گفت: متأسفانه خانواده ها و سالمندان امكان 
پرداخت هزينه هاي نگهداري سالمندان را كه 
حدود۱۰ ت�ا ۱۲ ميليون تومان ماهانه اس�ت، 
ندارن�د و ب�ه همي�ن دلي�ل در ح�ال حاضر، 
3۰درصد تخت هاي آسايش�گاهي كش�ور را 
س�المندان مجهول الهويه تشكيل مي دهند. 

احمد دلبري، رئيس انجمن سالمندان ايران 
 در مورد چال��ش و بحران س��المندي گفت: 
با س��المند ش��دن جمعيت ده��ه 60 همان 
مش��كلاتي كه اين جمعيت در مورد مدرسه، 
دانش��گاه، مس��كن  و كار داش��تند، در دوره 
س��المندي هم با افزايش پنج تا شش برابري 
مشكلات مواجه مي شوند و مشكلاتي در زمينه 
مس��كن، بيمه، درمان  و تخت آسايش��گاهي 

خواهند داشت. 
وي اف��زود: در ح��ال حاض��ر آسايش��گاه هاي 
نگهداري از سالمندان ما از لحاظ كيفي و كمي با 
استانداردها فاصله زيادي دارند و به ازاي هر 6۴0 
نفر سالمند يك تخت آسايشگاهي وجود دارد كه 
در كشور هاي توسعه يافته به ازاي هر ۱۸ نفر يك 

تخت سالمندي وجود دارد. 
دلبري تصريح كرد: با توجه به شرايط اقتصادي 
جامعه متأس��فانه خانواده ها و سالمندان امكان 
پرداخت هزينه هاي نگهداري س��المندان را كه 
حدود۱0 ت��ا ۱۲ ميليون تومان ماهانه اس��ت، 
ندارند و به همين دليل در حال حاضر، ۳0 درصد 

تخت هاي آسايش��گاهي كش��ور را س��المندان 
مجهول الهويه تشكيل مي دهند. 

وي ادام��ه داد: اكنون روز خوش س��المندي در 
كشور است و در آينده مسئله سالمندي به يك 
مس��ئله بهداش��تي، اقتصادي، بيمه اي و حتي 
امنيتي براي كشور تبديل مي شود كه نياز است 

مسئولان در اين موضوع مهم توجه و برنامه ريزي 
داشته باشند. 

رئيس انجمن سالمندان ايران با تأكيد بر اينكه با 
توجه به شتاب تند سالمندي، سالمندي قطعاً در 
كشور رخ مي دهد، تصريح كرد: مسئولان موضوع 
س��المندي را نبايد مانند زلزله بدانند كه ممكن 
است نيايد؛ بايد براي جمعيت و دوران سالمندي 

كشور برنامه ريزي كنند. 
وي ادامه داد: در كشور هاي توسعه يافته سالمندي 
جمعيت به عنوان فرصت و موقعيت بوده است، 
ولي در كشور ما به دليل عقب ماندگي ای كه براي 
برنامه ريزي از اين فرصت وج��ود دارد در آينده 

دچار بحران خواهيم شد. 
دلبري در بي��ان راهكار هاي مواجهه با مس��ئله 
س��المندي بيان داش��ت: مهم تري��ن راهكار در 
مسئله سالمندي جمعيت اين است كه به موضوع 
سالمندي به عنوان يك موضوع حاكميتي نگاه 
و بين س��ه قواي مقننه، مجريه و قضائيه تقسيم 

كار شود. 
وي افزود: بايد شوراي سالمندان كه زير مجموعه 
بهزيستي اس��ت، ارتقا يابد و ذيل مجموعه نهاد 
رياست جمهوري قرار گيرد و تعداد متخصصان 

حوزه سالمندي نيز افزايش يابد. 

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

در اكتبر ۲۰۲۱ )مهر ۱4۰۰( اتفاق عجيبي افتاد. تعداد كس�اني 
كه در ژاپن بر اثر خودكش�ي مُردند، از آمار فوت شدگان كرونا 
در كل سال ۲۰۲۰ پيشي گرفت. . . زنان در اين امر گوي سبقت 

را از مردان ربودند!
آيا پاندمي كرونا عامل اين فاجعه بوده؟ شايد. . . 

كرونا مي تواند به بحرانِ سلامت روان دامن بزند، موجب بيكاري 
گس�ترده، انزواي اجتماعي و اضطراب )به ويژه بابت سلامتي 

فرزندان( شود. 
ژاپني ها از معضلاتي چون س�اعات كار طولاني، فشار عصبي 
در مدارس و ننگ دانستن مسائل مربوط به بهداشت روان در 

جامعه نيز رنج مي برند!
»ميشيكو يودا« استاد دانشگاه توكيو و كارشناس خودكشي 

مي گويد:
-  ما با آنكه قرنطينه نداشتيم و كرونا در مقايسه با ساير كشورها 
اثر كمتري بر ژاپن داشته، شاهد چنين معضل عجيبي بوده ايم. 
شايد كش�ورهاي ديگر نيز در آينده با شرايطي مشابه مواجه 

شوند!
دوستان! مراقب باشيم. اين هشدار جدي است!
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  شهروند- تهران: هرازگاهي در رسانه  ملي از حضور سرزده 
معاون اول و ديگر مسئولان دولت براي سركشي به بازارچه ها 
و ميادن ش��هر گزارش��ي تهيه مي ش��ود. البته اين سرزدن ها 
مقطعي و هنگامي انجام مي شود كه تأثيري به حال مردم ندارد. 
مسئولان وزارت صمت ادعا مي كنند كه در اقلام مصرفي مردم 
افزايش نخواهيم داشت، در حالي كه همين اقلام در بازار بدون 
هيچ نظارتي گران شده است و اين اتحاديه ها و توليدكنندگان 
درصدد افزايش قيمت دوباره هستند. به طور مثال براي اقلام 
بهداشتي و سلولزي هم از تعداد كم مي كنند و هم قيمت ها را 
افزايش مي دهند. هيچ  نظارتي هم كه صورت نمي گيرد.  قيمت 
مرغ و تخم مرغ هم كه نسبت به چند ماه پيش افزايش زيادي 
داشته اس��ت. در خودرو هم با وعده و وعيد هاي وزارت صمت 
در مورد قرعه كشي و واردات به جايي نرسيديم و خيز افزايش 
قيمت شدت گرفته است. بعد از اين همه كش  و  قوس و سرگرم 
كردن مردم به بحث واردات كه تا حالا انجام نشده است، باز هم 
دولت تسليم خودروسازان شد. از مس��ئولان البته اگر گوش و 
چشم ش��نوا و بينايي دارند، خواهش مي كنم كه حداقل براي 
چند ماه هم كه شده قيمت ها را ثابت نگه دارند. آقاي رئيسي! 
رويه دولت قبل را در پيش نگيريد! با سر زدن و دلگرمي دادن به 
مردم مشكلات حل نمي شود؛ جدا از شنونده بودن بايد مشكلات 

را پيگيري و حل كرد. 
  شهروند – تهران: حوادثي كه در دانشگاه شريف اتفاق 
افتاد، جاي تأسف دارد كه حراست و رياست دانشگاه بدون 
هيچ عكس العملي باعث ش��وند كار به اين اغتشاش برسد. 
مگر مي ش��ود تعدادي دانش��جو براي يك دانشگاه معتبر 
كش��ور تصميم بگيرند و قانون را زير پا بگذارند و به صورت 
مختلط در س��لف حضور پيدا كنند و به رق��ص و پايكوبي 
بپردازند؟! قبل از آن هم در مراسم رسمي در دانشگاه بدون 
حجاب حضور پيدا كرده اند. چرا برخ��ورد درخوري با اين 
دانشجويان صورت نمي گيرد؟! از وزارت علوم و مراجع بالاتر 
تقاضا مي كنم كه اول با رياست دانشگاه، حراست و همچنين 
با تع��داد معدودي از دانش��جوياني كه با حركات ش��نيع و 
شعارهاي ركيك محيط اين دانشگاه را برهم زدند، برخورد 

سخت و جدي صورت گيرد. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹۱۹۰۹۶۸۵3۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸4۹۸44۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

گفت و گوي متفاوت سخنگوي دولت 
با دانشجويان دانشگاه خواجه نصیر

س�خنگوي دولت به رغ�م ش�عار دادن ع�ده اي از دانش�جويان 
در دانش�كده مكاني�ك دانش�گاه خواج�ه نصيرالدين طوس�ي، 
دو س�اعت گفت و گ�وي متفاوت�ي ب�ا دانش�جويان داش�ت. 
علي بهادري جهرمي، سخنگوي دولت پس از حضور در دانشگاه علامه 
طباطبايي، روز گذشته براي گفت و گوي بي واسطه با دانشگاهيان، به 

دانشكده مكانيك دانشگاه خواجه نصيرالدين طوسي رفت. 
عنوان برنامه »بي واسطه با دولت« بود. علي بهادري صحبت خود را با 

توصيف شرايط ايران آغاز كرد. 
سخنگوي دولت گفت: ما هميش��ه به دنبال كسب دستاوردهاي برتر 
بوده ايم. اين مطالبه بحقي اس��ت، چون هم سرمايه انساني بي نظيري 
داريم، هم منابع سرشاري داريم و هم جغرافياي سياسي بسيار مؤثري 

داريم. اين لوازم اقتضا دارد كه در سطح يك جهاني باشيم. 
علي بهادري جهرمي ادامه داد: پس از رنسانس به دليل حاكميت نظام 
استبدادي و پادشاهي در ايران، از دنيا عقب مانديم. بعد از انقلاب، تحول 
مديريتي حاصل شد، صعود جهشي هم داشته ايم، اما به لحاظ امكانات با 

وضعيت مطلوب فاصله داريم. 
وي گفت: رقبا از صعود ما خوش��حال نمي ش��وند. از اول انقلاب سعي 
كردند ابتدا ب��ا جنگ تحميلي، بعد با تحريم اقتص��ادي و اكنون هم با 
جنگ همه جانبه رسانه اي، مانع صعود ما شوند، اما ملت ايران به سير 

موفقيت هاي خود ادامه مي دهد. 
دبير هيئت دولت تصريح كرد: جنگ تحميلي با رش��ادت جوانان فتح 
شد، در جنگ اقتصادي با تيزهوشي جوانان توانستيم استقلال خود را 
حفظ كنيم، در جنگ چند بعدي رسانه اي و شناختي اكنون هم جوانان 

با ميدان داري بر مشكلات فائق خواهند آمد. 
بهادري گف��ت: گفت وگ��و و بهره مندي از نظرات مختلف دلس��وزان، 
شاه كليد حل مشكلات است. نبايد در اين برهه تاريخي تماشاگر باشيم. 
اگر اكنون موقعيت خودمان را در سطح يك جهاني تثبيت كنيم، فرداي 

روشن تري در انتظار نسل هاي آينده ايران است. 
پس از حدود يك ربع صحبت علي بهادري، عده اي از دانش��جويان با 
سر دادن شعارهاي تندي سعي كردند مانع ادامه سخنراني و برگزاري 

جلسه پرسش و پاسخ شوند. 
به رغم اين شرايط، علي بهادري براي دقايقي با شعار دادن دانشجويان 
همراهي كرد. وقتي دانش��جويان ش��عار »زن، زندگي، آزادي« س��ر 
مي دادند، علي به��ادري هم عبارت »م��رد، ميهن، آب��ادي« را تكرار 

مي كرد. 
مجري جلسه از حاضران خواس��ت تا با قرار گرفتن در جايگاه به طرح 
س��ؤالات خود بپردازند. دانش��جويان كه اتفاقاً از معترضان هم بودند، 
به جايگاه آمدند و س��ؤالات صريح��ي را مطرح كردند، ام��ا عده اي از 
دانشجويان كه حاضر به ادامه يافتن جلسه گفت و گو نبودند، با هو كردن 
همكلاسي ها و ادامه ش��عار دادن، مانع طرح كامل پرسش ها شدند. با 
وجود اين ، جلس��ه در آمفي تئاتر دانش��كده مكانيك دانشگاه خواجه 

نصيرالدين طوسي، بيش از يك ساعت به طول انجاميد. 
سخنگوي دولت پس از پاسخگويي به پرسش هاي مطرح شده، به رغم 
تندتر ش��دن ش��عارها، از در اصلي آمفي تئاتر خارج ش��د تا در ميان 
جمعيت معترض و ش��عاردهنده با آنها گفت و گو كن��د. علي بهادري 
حدود ۴0دقيقه به گفت و گوي چهره به چهره با دانشجويان پرداخت و 

به ابهامات آنها پاسخ گفت. 
آنطور ك��ه علي بهادري اعلام كرد، قرار اس��ت وي ب��ه رويه حضور در 
دانشگاه ها و گفت و گوي بي واس��طه با دانشجويان ادامه دهد. وي پس 
از دو س��اعت و نيم حضور در دانش��گاه خواجه نصيرالدين طوسي، به 
دانش��گاه تربيت مدرس رفت تا به عنوان مدرس در كلاس درس اين 

دانشگاه حاضر شود. 

اتصال سلامت بیماران و پیچیدن نسخه ها
به قطع و وصل اينترنت!

وارد مطب مي ش�ويد و بعد از انجام ويزيت و معاينه نوبت به نوش�تن 
نسخه مي رسد كه پزش�ك با قطعي اينترنت مواجه مي شود! از سوي 
ديگر داروخانه آزمايش�گاه فيزيوتراپي و تمامي خدمات كلينيكي و 
پاراكلينيكي نيازمند نسخه الكترونيك هس�تند. تا از مطب بيرون 
مي آيي پزشك قول مي دهد به محض وصل ش�دن اينترنت برايتان 
نسخه بپيچد، اما گاهي وقت ها يكي دو روزي طول مي كشد تا اينترنت 
وصل ش�ود؛ يك�ي دو روزي كه ممكن اس�ت براي برخ�ي از بيماران 
حياتي باشد؛ اين تجربه اي است كه خيلي از ما در مراجعه به پزشك 
و نسخه پيچي با آن مواجه ش�ده ايم، اما چه كار مي توان كرد سلامت 
بيماران و پيچيدن نس�خه ها به قطع و وصل اينترنت متصل نباشد؟ 
شايد يك راهكار منطقي و در دس�ترس است كه مراكز براي خدمات 
سلامت و بيمه ها در شرايط كنوني نس�خه هاي دستي را هم بپذيرد، 
اين پيش�نهاد معاون فني و نظارت س�ازمان نظام پزش�كي كش�ور 
براي رفع مش�كل بيماران و پزش�كان در زمان قطعي اينترنت است. 
قطع اينترنت يكي از اصلي ترين مش��كلاتي بود كه از ابتداي اجراي طرح 
نسخه نويسي الكترونيك باعث ايجاد اختلال در اين كار مي شد، اتفاقي كه 
حالا كمي جدي تر هم شده و اين قطع و وصل ها مي تواند روند درمان بيماران 
را هم مختل كند! چراكه گاهي اوقات انج��ام آزمايش، تهيه دارو خدمات 
پاراكلينيكي همچون عكس يا ام آر آي حالت ضروري و اورژانسي دارد و از 
طرف ديگر تمام مراكز موظف هستند فقط با نسخه الكترونيكي بيماران را 
پذيرش كنند يا دارو در اختيارشان قرار دهند اين مسئله در شرايط كنوني 

كه با قطعه هاي بيشتر اينترنت مواجهيم، مي تواند دردسرزا باشد. 
   اخلال در نسخه نويسي

نسخه نويس��ي الكترونيك و پرونده الكترونيك سلامت يكي از طرح هاي 
زير ساختي در نظام سلامت است كه مي تواند از هدر رفتن منابع جلوگيري 
و نظارت و پايش در اين حوزه را بس��يار ساده تر و ممكن تر كند، همچنان 
كه مصرف و تجويز منطقي دارو و كاهش اشتباهات و غلط هاي املايي در 
نسخ كاغذي در نسخ الكترونيك وجود ندارد، اما انگار اين نوع از نسخ هم 
دردسرهاي خودش را دارد. اجراي اين طرح نيازمند بستر هايي همچون 
اينترنت است، اما از همان ابتدا هم نسخه نويسي الكترونيك به دليل قطع و 
وصل هاي شبكه دچار مشكل مي شد و حالا اين مسئله جدي تر شده است. 
خانم حيدري كه براي مش��كل زانويش به پزش��ك مراجعه كرده اس��ت، 
مي گويد:»بعد از معاينه و ويزيت وقتي پزشك خواست برايم نسخه بنويسد، 
متوجه شد اينترنت قطع است و قرار شد بعد از اتصال اينترنت برايم نسخه 
بپيچد، اما تا شب هم اينترنت وصل نشد و نوشتن نسخه به فردا موكول شد. 
به گفته اين خانم مشكل و بيماري وي حالت اورژانسي نداشت و داروهايي 
كه بايد مصرف مي كرد با يكي دو روز عقب و جلو شدن بيماري اش را تشديد 
نمي كرد، اما اين مسئله براي كس��ي كه بيماري  اش حادتر است و مشكل 

اورژانسي دارد مي تواند چالش برانگيز باشد. 
    گزارشاتي از چالش هاي نسخه نويسي

علي سالاري، معاون فني و نظارت سازمان نظام پزشكي كشور با بيان اينكه 
در حال حاضر اشكالاتي در نسخه نويسي الكترونيك در برخي مناطق كشور 
به دليل اختلال اينترنت گزارش شده است، مي گويد:»نسخه الكترونيك را 
به دليل دقت و سرعت آن استفاده مي كنيم،  اگر قرار باشد نسخه الكترونيك 
سرعت را كاهش دهد و منجر به سردرگمي بيمار شود،  بايد راهكاري براي 
آن انديشيد.«  به گفته سالاري در اين زمينه گزارشات پراكنده اي وجود 
دارد. البته سازمان نظام پزشكي به صورت مدون و مشخص گزارشي ندارد 
كه بر اساس آن بتوان گفت چند درصد از پزشكان به دليل اختلالات اينترنت 
در نسخه نويسي الكترونيك دچار مشكل شده اند. با اين حال گلايه هايي در 
اين باره از گوشه و كنار كشور به گوش مي رسد كه در برخي موارد اشكالات 
در نسخه نويسي الكترونيك بيشتر شده و امكان خدمت رساني به صورت 

نسخه الكترونيك وجود ندارد يا اينكه سرعت كاهش يافته است. 
اما راهكار چيس��ت و براي اينكه بيماران هم در اين مس��ئله به مش��كل 
برنخورند و بتوانند نسخه هايشان را بچينند و همچنين دست پزشكان براي 

نسخه نويسي بسته نباشد بايد چه كار كرد؟
    لزوم اعتبار به نسخ كاغذي تا اطلاع ثانوي

معاون فني و نظارت سازمان نظام پزشكي كش��ور در پاسخ به اين سؤال 
مي گويد:»پيشنهاد ما اين است كه در اين مواقع سازمان هاي بيمه گر اعلام 
كنند كه درصدي از نسخ پزشكان به صورت دستي پذيرش شوند. اگر به هر 
علتي اينترنت دچار اختلال مي شود، حداقل تمهيداتي در نظر گرفته شود 
كه در ارائه خدمات سلامت اشكال ايجاد نشود. اين مسائل بايد پيش بيني 
شود.« وي با تأكيد بر اينكه سال هاس��ت بانكداري الكترونيك را داريم و 
مي توان از طريق موبايل و دستگاه هاي الكترونيكي پول منتقل و خدمات 
دريافت كرد، مي افزايد:»با اين اوصاف اما آيا خدمات دستي و مكانيزه متوقف 
شده است؟ پاسخ خير است.« سالاري تأكيد مي كند:»در حال حاضر مسئله 
نسخه الكترونيك مسئله جان و سلامتي است و يك مرحله پايين تر از آن، 
مسائل مالي است، بنابراين وقتي براي يك مسئله مالي بحث خدمات دستي 
را متوقف نكرديم، براي يك مس��ئله جاني كه به سلامت مردم ربط دارد و 
قطعاً درجه اهميت آن بالاتر است، بايد به همين صورت عمل كنيم و تا حدي 

نسخه نويسي دستي را هم امكان پذير كنيم.«
معاون فني و نظارت سازمان نظام پزشكي كشور با بيان اينكه در حال حاضر 
مي توان گفت اش��كالاتي در نسخه نويس��ي الكترونيك در برخي مناطق 
كشور به دليل اختلال اينترنت وجود دارد، مي افزايد:»البته در اين زمينه 
آماري نداريم، اين آمار را مي توان از سازمان هاي بيمه گر پرسيد كه معمولاً 
مي توانند به صورت مقايسه اي نسبت به ماه هاي قبل اعلام كنند كه چند 

درصد از نسخ الكترونيك كمتر شده است.« 
وي ادامه مي دهد:»در عين حال نظام پزشكي گيلان هم تقاضا كرده است با 
توجه به اختلال در اينترنت و گلايه برخي بيماران، پزشكان بتوانند حداقل 
۲0 درصد از نسخ را به صورت دستي بنويسند،  اما هنوز پاسخ مثبتي از سوي 

دولت و بيمه ها در اين زمينه ارائه نشده است.« 

زهرا چیذري 


